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Jako Boží děti máme vlohy k tomu, aby naše mluvení bylo jiné, než je dnes mezi lidmi 

běžné. Máme vlohy k tomu, aby naše řeč vykazovala vlastnosti, o kterých zde píše 

apoštol. Bůh chce, aby naše řeč byla pravdivá (Ef 4,25). „Proto“ na začátku verše 25 

odkazuje k předchozímu odstavci Ef 4,17-24. Tam psal Pavel o tom, že jako věřící v 

Krista máme ze sebe svléknout staré lidství a obléknout nové. Společně se starým 

způsobem života máme ze sebe svléknout i lhaní. Máme je odložit jako špinavé šaty. A 

místo toho si obléknout pravdomluvnost. Bůh chce, aby naše řeč byla pravdivá, 

abychom každý se svým bližním mluvili pravdu. Apoštol tu cituje ze Zacharjáše 8, 16: 

„ Mluvte každý svému bližnímu pravdu. “ (ČEP) Výzva je odůvodněna tím, že jsme údy 

téhož těla. Je to řeč ke křesťanům, tedy k těm, kdo přijali Ducha svatého. My, kdo jsme 

přijali Ducha svatého, tvoříme v duchovním smyslu jedno tělo. Má-li toto tělo zdravě 

růst a vyvíjet se, pak jedním nezbytným předpokladem tu je vzájemná pravdivost. Na 

lži se nedá nic prospěšného vybudovat. Boží dílo nikdy nemůže pokročit za pomoci lsti. 

Jako Boží děti můžeme upustit od lži a mluvit pravdu v důvěře vůči Bohu. Je ovšem 

pravda, že mluvit pravdu není vždy lehké. Mnohdy je to pro nás zápas. Když se ale 

pravda vhodným způsobem řekne, může způsobit mnoho dobrého. 

 

Bůh chce, aby naše řeč byla užitečná (Ef 4,29-33). „Z vašich úst ať nevyjde ani jedno 

špatné slovo, …“ (Ef 4,29a ČEP) Slovo „špatné“ je zde překladem stejného slova, které 

v řeckém textu NZ nacházíme v ústech Ježíšových, když mluví o špatném stromu a 

špatném ovoci (Mt 12,33), ke kterému přirovnává zlého člověka s jeho zlými slovy (Mt 

12,35). Toto slovo (Ř. SAPROS) znamená: shnilý, zpuchřelý; obecněji: nepotřebný, k 

ničemu se nehodící, ničemný, hnusný. Bůh chce, aby z našich úst nevycházelo žádné 

špatné, shnilé, slovo. Můžeme si klást otázku, jak lze tuto výzvu vůbec uskutečnit. 

Musíme však mít na paměti, že apoštol zde mluví k lidem, kteří už prošli radikální 

proměnou znovuzrození. Mluví k těm, z nichž už Bůh učinil „dobré stromy“. Proto 

mohou nést i dobré ovoce v podobě dobrých slov. Proto může Pavel napsat, aby z našich 

úst vycházelo slovo vždy jen „dobré, které by pomohlo, kde je třeba, a tak posluchačům 

přineslo milost.“ (Ef 4,29b ČEP) Slovo „pomohlo“ je překladem slova, které znamená 

„budování“. Čili naše slovo by mělo druhé budovat podle toho, jak to právě potřebují. 

V pozadí je patrně představa budování chrámu. Církev je v Novém zákoně chápána jako 

Boží chrám, jehož je každý věřící součástí (1K 3,16-17, 1P 2,5). Dokonce i o těle 

každého jednotlivého věřícího se v Bibli mluví jako o chrámu Ducha svatého (1K 6,19). 

A naše řeč má sloužit tomu, aby podporovala budování této svatyně. Aby v lidech kolem 

nás vzbuzovala víru, lásku a naději (1K 13,13). Tato budující řeč není v prvé řadě 

záležitostí komunikačních dovedností, nýbrž jde při ní v prvé řadě o to, co máme v 

srdci. „Čím srdce přetéká, to ústa mluví.“ (Mt 12,34 ČEP) Tak to vyjádřil Pán Ježíš. 

Pokud moje srdce přetéká láskou Boží, nemusím druhému člověku říct ani nic zvlášť 

chytrého, a přesto to na něho může mít dobrý vliv. 

 Ducha svatého mimo jiné zarmucují právě ta prohnilá slova z našich úst. Apoštol 
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nám zde dává několik příkladů prohnilosti, která by z našich úst neměla vycházet. 

Čteme tu (Ef 4,31) o tvrdosti, doslova “hořkosti” (Ř. PIKRIA). Jedná se o ztrápený a 

popudlivý stav mysli, který udržuje člověka v neustálém nepřátelství a činí ho mrzutým 

a podrážděným. Pak čteme o zlobě a hněvu. Jsou zde použita dvě různá slova pro hněv. 

První z nich (Ř. THYMOS) ukazuje spíš na okamžitý výbuch hněvu. Druhé z nich (Ř. 

ORGÉ) má spíš význam dlouhodobějšího hněvivého postoje. Samozřejmě, že slova, 

která vycházejí z těchto stavů mysli nemohou být užitečná, natož aby přinesla 

posluchačům milost. A to i navzdory tomu, že jsou třeba pravdivá. Také křik, který bývá 

známkou slabosti, nepatří do úst křesťana. Slovo „utrhání“ je překladem slova (Ř. 

BLASFÉMIA), které může znamenat pomluvu nebo rouhání. A to je také prohnilé. 

Budujícími slovy bývají slova laskavá. Slova, která vycházejí ze soucitu s druhými v 

jejich trápení a nesnázích. Jsou to slova, která vycházejí z ochoty odpustit druhým jejich 

provinění. Budující slova jsou zkrátka slova, která vycházejí z lásky k Bohu a k člověku. 

 

Bůh chce, aby naše řeč byla čistá (Ef 5,3-4). „O smilstvu, jakékoliv nezřízenosti nebo 

chamtivosti ať se mezi vámi ani nemluví,…“ (Ef 5,3-4 ČEP) Smilstvem a nezřízeností 

(doslova „nečistotou“, Ř. AKATHARSIA) Pavel zřejmě míní sexuální hříchy všeho 

druhu. Řecké slovo pro chamtivost může rovněž znamenat lakotu. To jsou věci, které 

by neměly být oblíbeným tématem k hovoru mezi křesťany. Křesťané samozřejmě 

mohou o těchto záležitostech věcně mluvit, když to Boží věc vyžaduje (viz Ef 5,11-14). 

Avšak není to něco, co by mělo být středem naší pozornosti, naším tématem. 

 Do úst křesťana nepatří „sprosté, hloupé a dvojsmyslné řeči“. (Ef 5,4 ČEP) 

Sprostými řečmi se zřejmě myslí řeči oplzlé, obsahující sexuální narážky apod. Pak jsou 

zde jmenovány hloupé řeči. Jde o překlad slova (Ř. MÓROLOGIA), které znamená 

pošetilou řeč nebo pošetilé mluvení. Dále jsou uvedeny dvojsmyslné řeči (BKR: 

“šprymování”). Použité řecké slovo (Ř. EUTRAPELIA) by se dalo přeložit též jako 

„žertovnost“ či „vtipkařství“. Podle Petra Pokorného obě řecká slova (MÓROLOGIA a 

EUTRAPELIA) označují stejnou skutečnost, jsou to tedy synonyma. Rozhodně tu nejde 

o výrok zaměřený proti humoru, ale o ironii a vtipy na úkor druhých lidí - zesměšňování. 

Patrně i vtipy s dvojsmyslnými sexuálními narážkami. Místo všech těch výše 

uvedených nečistot patří do našich úst díkůvzdání. Máme děkovat Bohu za všechny 

dary, jimiž nás zahrnul a zahrnuje. 

 

Jako svým dětem nám tedy Bůh dal vlohy k tomu, aby naše řeč mohla být 

pravdomluvná, užitečná a čistá. Možná jsme právě teď v situaci, kdy máme přestat 

vysílat falešné signály a říct, co si myslíme doopravdy. Určitě máme také ve své 

blízkosti někoho, komu bychom mohli říct něco dobrého, třeba “jen” vlídné slovo. Zcela 

nepochybně také můžeme Bohu za něco poděkovat. A dost možná nejen Bohu, ale i 

nějakému člověku. 
 


